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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 10 00
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 81 08
Farmàcies � � � � � � � �Martínez  � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � Artigues  � � 973 65 01 38
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09
Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 00

SOrt
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués  � � 973 62 00 65
Departament d’Agricultura, Ramaderia i
Pesca de la Generalitat � � � �   � � 973 62 08 04
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41
Escola de Piragüisme � � � � � �   � � 973 62 07 75 

Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 64
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 85
eL pONt De SUert
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 05
CAP  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 11 59
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 649 80 53 05
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 902 45 09 02
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 77

Oficina turisme  � � � � � � � � � � � � � � 973 69 06 40
Farmàcia Aguilà Borràs � � � �   � � 973 69 01 08
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 03 05
C� de Recursos Pedagògics � � � � 973 69 03 43
Serv� d’Extensió Agrària� � � �   � � 973 69 00 40
Societat de Pescadors � � � � �   � � 973 69 05 15
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 80

Pallars/Alta Ribagorça

La gent gran 
de Boí reprèn      
les activitats 
físiques
Fins ara eren per 
videoconferència

projectes iniciatives

redacció
❘ la vall De boí ❘ Més de trenta 
persones grans de la Vall de 
Boí han recuperat els tallers 
d’entrenament psicomotor 
i cognitiu presencials amb 
la terapeuta, que fins ara 
els havia acompanyat per 
videoconferència. 

Aquesta és una iniciativa 
de l’ajuntament, que a partir 
del confinament decretat per 
l’Estat per la crisi del corona·
virus va coordinar familiars 
i voluntaris per connectar els 
grans a les sessions que es van 
programar. 

A partir d’aquesta setma·
na s’ha donat continuïtat a 
la programació presencial 

del programa Activa’t. Les 
activitats online van ser sub·
vencionades al cent per cent 
pel consistori, que ara donarà 
ajuts econòmics per a les no·
ves sessions.

De la mateixa manera, 
d’acord amb l’acció de l’equip 
de govern en favor de les per·
sones grans, s’ha elaborat un 

quadern amb la col·laboració 
de l’editorial Mediterrània per 
afavorir el treball cognitiu 
amb exercicis que hauran de 
fer des de casa amb la super·
visió de la terapeuta. 

Aquesta setmana l’ajunta·
ment ha entregat aquest qua·
dern a tots els avis i àvies de 
la Vall de Boí.

ajuntament De la vall De boí

gent gran amb els quaderns que ha repartit l’ajuntament.

x. rodríguez / acn
❘ esterri D’àneu ❘ El conseller de 
Territori, Damià Calvet, va as·
segurar ahir en la clausura de 
les Jornades per a l’excel·lèn-
cia d’Esterri d’Àneu que “és 
necessària una regulació intel·
ligent, flexible i adaptable” en 
temes com urbanisme, inunda·
bilidad o polítiques d’habitatge 
en entorns rurals. Calvet va 
dir que “no podem tenir uns 
únics paràmetres homogenis 
en tots aquests aspectes per a 
tot el país” i va defensar que 
“és necessari singularitzar, 
per exemple, les comarques 
de muntanya i el litoral”. Així 
mateix, va apuntar que l’“a·
genda verda és el centre de la 
transició ecològica i la reacti·
vació econòmica del país”. A 
més, va assenyalar que “en els 
últims vuit anys el Pirineu ha 
perdut 5.372 habitants” i “no 
sabem si com a conseqüència 
de la pandèmia en els propers 
anys aquestes dades canvia·
ran”, després que en els últims 
mesos moltes famílies hagin 
optat per mudar·se a entorns 
rurals.

Durant les jornades, que 
aquest any han girat entorn del 
món després de la Covid, el cap 
d’epidemiologia de l’Hospital 

Clínic, Antoni Trilla, va asse·
nyalar que el país “ha après la 
importància de tenir un siste·
ma sanitari públic” i va instar 
a “reforçar·lo”. Va assegurar 
que no “se sabrà com la pan·
dèmia ha canviat la vida de la 
gent” fins que no acabi, “en 

un o dos anys”, quan aparegui 
una vacuna. 

En un altre dels debats, el 
president de País Rural, Jo·
sep Maria Vila d’Abadal, va 
dir que “cal comptar amb el 
territori per prendre decisions 
que l’afecten”, en relació amb 

l’Agència de Patrimoni Natu·
ral. En aquest sentit, la secre·
tària de Medi Ambient de la 
Generalitat, Marta Subirà, va 
dir que “amb la llei aprovada 
s’obrirà un diàleg per desen·
volupar·la que permetrà que 
tots els agents siguin escoltats”.

imatge d’un dels debats d’ahir a les ‘Jornades per a l’excel·lència’ d’esterri d’Àneu.

jornaDes per a l’excel·lència

Calvet defensa lleis “flexibles” per al 
Pirineu sobre urbanisme i habitatge
El conseller apunta que la pandèmia podria revertir la pèrdua de població rural

municipis jornades

La Ribagorça insta 
Tremosa que la 
fibra òptica arribi        
a tots els pobles
n El consell comarcal de 
l’Alta Ribagorça va dema·
nar ahir al conseller d’Em·
presa i Coneixement, Ra·
mon Tremosa, que la fibra 
òptica arribi a tots els nuclis 
de població de la comarca. 
La presidenta del consell, 
Maria José Erta, va expli·
car que actualment només 
el Pont de Suert disposa 
d’aquesta tecnologia. Per 
això, Erta va defensar que la 
fibra òptica és un servei que 
és “bàsic que el tinguem” 
i va apuntar que Tremosa 
va respondre que ja estan 
treballant en aquest tema 
amb el departament de Polí·
tiques Digitals. No obstant, 
la presidenta va apuntar que 
ells ja exploren possibilitats 
per fer arribar la fibra a tots 
els pobles.

Així mateix, el consell 
de l’Alta Ribagorça va de·
manar ajuda a la Generali·
tat per confeccionar un pla 
estratègic per a la comarca 
que permeti diversificar i 
reactivar l’economia de l’Al·
ta Ribagorça. Erta també va 
assenyalar que és necessari 
“fer polítiques de territori 
segons les necessitats i no 
pel nombre d’habitants”. El 
conseller d’Empresa també 
va visitar empreses de l’Alta 
Ribagorça.

Moció a Tremp perquè          
es pugui avortar a 
l’Hospital del Pallars

municipis reclamacions

m. molina
❘ tremp ❘ L’ajuntament de Tremp 
debatrà en el ple de demà di·
lluns una moció de Compromís 
per Tremp sobre la interrupció 
voluntària de l’embaràs. Se·
gons l’alcaldessa, Pilar Cases, 
s’aprovarà gairebé amb segu·
retat i es demanarà a la con·
selleria de Salut que puguin 
efectuar·se avortaments al 
Pallars Jussà. 

Alguns municipis del Pi·
rineu han denunciat la preca·
rietat d’aquest servei. De fet, 
l’alcaldessa va indicar que, 
malgrat que és un dret de les 
dones avortar en els casos que 
permet la llei, a l’Hospital de 
Tremp no hi ha facultatius que 
es prestin a fer·ho per objecció 
de consciència. En l’actualitat 
hi ha dos ginecòlegs. Les do·

nes de la comarca que volen 
interrompre el seu embaràs 
farmacològicament són deri·
vades a Balaguer i, en cas que 
l’avortament sigui quirúrgic, 
només poden accedir a les 
demarcacions de Tarragona, 

Girona i Barcelona perquè a 
Lleida tampoc s’ofereix aquest 
servei. Cases va indicar que en 
el ple exposarà que s’espera el 
decret que els permeti gastar 
el seu superàvit.

méS recurSoS
s’aprovarà, ja que només 
hi ha dos facultatius que 
no ho practiquen per 
objecció de consciència
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El BCE afina els preparatius  
per introduir l’euro digital.

p. 22
Tremosa: “És vital obtenir el màxim 
dels fons de reconstrucció.”

p. 23

Imatge d’arxiu de l’interior de l’escorxador de Pini a Binèfar.

liTEra mEaT

I. chIva
❘ Binèfar ❘ Fa poc menys d’any 
i mig que va entrar en funcio-
nament i l’escorxador de Litera 
Meat, propietat del Grup Pini i 
ubicat a Binèfar, ja dóna feina a 
uns 430 lleidatans, segons van 
indicar a SEGRE fonts d’aques-
ta empresa italiana. D’aques-
ta manera, els empleats pro-
cedents de la demarcació de 
Lleida representen el 36% del 
total de 1.200 operaris que tre-
ballen a les instal·lacions de la 

capital de la Llitera. La planti-
lla està composta per persones 
de 40 nacionalitats diferents, 
un 32% són dones i gairebé la 
meitat tenen menys de 45 anys. 
Quan l’escorxador funcioni a 
ple rendiment, s’espera que la 
xifra de treballadors assoleixi 
els 1.600. La pandèmia no ha 
frenat l’increment de l’activitat 
a Litera Meat i des del novem-
bre de l’any passat han contrac-
tat al voltant de 400 persones. 
D’aquestes, la meitat procedei-
xen de Lleida.

La proximitat de Binèfar a 
Lleida i els llaços entre la Franja 
i Ponent també han contribuït 
que el 20% dels ramaders que 
treballen amb l’escorxador de 
Pini siguin catalans. “Això es 

Més d’un terç dels empleats de 
l’escorxador de Pini són de Lleida
Al voltant de 430 treballadors del total de 1.200 que hi ha a les instal·lacions de 
Binèfar || La plantilla creix en unes 400 persones malgrat la pandèmia

laboral indústria

tradueix en un impacte molt po-
sitiu a la zona, ajuda el desen-
volupament econòmic i social 
i és una aposta per la qualitat 
de la matèria primera de proxi-
mitat”, va manifestar Manfred 
Bos, CEO de Litera Meat, que 
també es va felicitar per haver 
“consolidat l’activitat en un ter-
ritori estratègic per a la indús-
tria agroalimentària”.

Una inversió milionària
El Grup Pini va invertir uns 

70 milions d’euros en la cons-
trucció de l’escorxador de Binè-
far. Les instal·lacions s’assenten 
sobre una superfície de 130.000 
metres quadrats, 62.000 dels 
quals construïts, i compten amb 
una depuradora pròpia.

ProveïdorS
El 20 per cent dels ramaders 
que treballen amb litera 
meat a Binèfar estan 
establerts a Catalunya

n L’escorxador de Litera Me-
at a Binèfar espera facturar 
aquest any al voltant de 500 
milions d’euros i arribar a les 
250.000 tones de carn de porc 
comercialitzada, segons els 
números que sosté la mateixa 
companyia. Durant el primer 
semestre, la facturació va ser 
de 223 milions, amb la qual 
cosa la firma italiana confia 
a poder incrementar una mi-
ca el ritme de vendes al llarg 
de la segona meitat d’aquest 
any. En aquests moments, 
processen 60.000 porcs a la 

setmana i exporten els seus 
productes a més de 50 països 
repartits en els cinc continents. 
Arran d’això, a començaments 
d’abril l’Administració Gene-
ral de Duanes de la Repúbli-
ca Popular de la Xina va con-
cedir el permís a Litera Meat 
per vendre els seus productes 
al gegant asiàtic. Uns mesos 
abans, al gener, va aconseguir 
també l’autorització per ex-
portar a Mèxic i el Canadà. El 
desembre de l’any passat, així 
mateix, van rebre llum verda 
de les autoritats nipones.

Litera Meat confia a facturar aquest 
any uns 500 milions d’euros

Proveïment 
d’electricitat  
100% renovable
n Litera Meat, que comp-
ta amb la seua pròpia xar-
xa elèctrica particular, es 
proveeix al 100% de fonts 
d’energia renovables, se-
gons van assegurar des de 
la mateixa empresa. “És la 
nostra aposta”, van ma-
nifestar, alhora que van 
destacar que han obtingut 
el segell Wellfare Quality 
per l’aplicació de mesures 
que afavoreixen la pro-
tecció i la comoditat dels 
animals des del moment 
en què arriben a les ins-
tal·lacions de l’escorxador.

Plaques a Aran i el Pallars per conèixer  
la mida i la intensitat de la pedra

aGriCUltUra ProJECtEs

Moment de l’entrega d’una de les plaques a Bossòst, dijous.

❘ BOSSÒST ❘ L’Associació de Defen-
sa Vegetal (ADV) de les Terres 
de Ponent va iniciar dijous la 
instal·lació en diferents pobla-
cions d’Aran de plaques per de-
terminar la mida, la quantitat 
i la intensitat de la pedra a la 
zona. La primera a rebre-les va 
ser Bossòst. Al lliurament va 
assistir l’alcalde, Amador Mar-
qués; el vicepresident quart de 
la Diputació, Ferran Accensi; el 
president de l’ADV de Terres de 
Ponent, Ramon Sarramona; i el 

vicepresident d’aquesta entitat, 
Pere Roqué.

El motiu pel qual es distribu-
eixen aquestes plaques és con-
tribuir a un estudi que s’està 
elaborant tant a Aran com al 
Pallars Jussà i el Sobirà per tal 
de conèixer millor les caracte-
rístiques de la pedra que preci-
pita a les zones de muntanya de 
les comarques de Lleida, segons 
va explicar Roqué. I és que, a 
part de l’activitat ramadera i 
les superfícies de pastures, al 

Pirineu cada vegada són més 
les explotacions de fruita dol-
ça. Per exemple, al Pirineu i el 
Prepirineu ja sumen 70,30 hec-
tàrees plantades amb pomeres 
de muntanya, segons dades de 
l’IRTA del mes de juliol passat. 
Per aquesta raó, com va indi-
car Roqué, “d’ara endavant serà 
molt important disposar de da-
des sobre quins volums, quines 
quantitats i quines intensitats 
presenta la pedra que cau a les 
àrees muntanyoses lleidatanes”.

UGT denunciarà 
Acciona per 550 
acomiadaments

laboral

❘ BarCElOna ❘ UGT va anunciar 
ahir que denunciarà Acciona 
per executar divendres l’aco-
miadament de 556 empleats 
que servien a les plantes de 
Nissan a la Zona Franca i 
Sant Andreu. L’empresa va 
rescindir unilateralment el 
contracte amb l’automobi-
lística nipona, que tancarà 
les instal·lacions a Catalunya 
d’aquí a poc més d’un any, 
i va fer fora aquests treba-
lladors sense acord amb els 
sindicats. A més, des de les 
files ugetistes van lamentar 
que els indemnitzin amb el 
mínim que marca la llei, de 
20 dies per any treballat fins 
a un màxim de 12 mesos.

Demanen un  
pla industrial 
per al Penedès

rEaCCions

❘ BarCElOna ❘ Més de 500 per-
sones entre treballadors, re-
presentants sindicals, en-
titats i polítics es van citar 
ahir a Santa Margarida i els 
Monjos per exigir un pla de 
xoc a fi de reindustrialitzar 
el Penedès. L’acte, convocat 
per CCOO i UGT, va ser-
vir per visibilitzar la pro-
blemàtica desencadenada 
a la zona amb l’anunci de 
tancament de les plantes 
de Sant-Gobain i Robert 
Bosch. “No volem tapar fo-
rats per mantenir els llocs 
de treball, volem alternati-
ves de futur”, va dir Javier 
Pacheco, líder de CCOO a 
Catalunya.
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